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CONSELL DE BARRI DE CONGRÉS-INDIANS  - RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA I ACORDS 
ADOPTATS 
 
25 de juny 2024   18:30h 
Canòdrom, Ateneu d'Innovació digital i democràtica 
 
Assistents en el moment de màxima afluència: 130 

Ciutadanes i ciutadans:  90 aproximadament 

Representants d’entitats: 5  

Personal municipal: 5   

Representants polítics:  4  

 

Presidenta: Marta Villanueva. Regidora del Districte de Sant Andreu. 

 

Consellers/res: 

Sra. Isabel Loscos Viñals ( Consellera tècnica del Districte de Sant Andreu, GMD PSC) 

Sr. David Cadenas Sánchez (GMD BnComú) 

Sr. Maria Ximena Gadea Pintos (GMD JxCat) 

Sr. Nicolas Santiago Romero (GMD PP) 

 

Entitats o institucions representades: 

- AVV Congrés-Indians 

- Unió de botiguers Congrés-Indians 

- AE FS Arrels  

- Comissió de festes Congrés 

- Plataforma Can Ros Verd 

 

Personal municipal: 

Isabel Loscos, Consellera tècnica del Districte de Sant Andreu 

Maria Gas, Gerenta del Districte de Sant Andreu 

Lucas Martínez, Director de Persones i Territori del Districte 

Carme Castaño, Directora de Llicències i Espai Públic del Districte 

Joan Manel de Homdedeu, coordinador territorial  
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Ordre del dia 

1. Informe de la Regidora de Districte. 
2. Projectes presentats pels pressupostos participatius 
3. Remodelació Jardins Massana (no realitzat per absència de la persona presentadora) 
4. Precs i preguntes.  

 
 

1. Informe de la regidora de Districte (Marta Villanueva) 
 
 Bona tarda, veïns, veïnes. No puc iniciar aquest Consell de Barri sense condemnar a tots els 

agressors que estan liderant guerres arreu dels pobles,  continua la invasió de Putin a Ucraïna i 

també el conflicte al orient mitjà tot i haver un alto al foc. Un genocidi d’Israel que ja afecta a 

Palestina, el Líban, Iran i fins i tot a campaments de les Nacions Unides. Prou ja a la guerra. 

D’altra banda, les polítiques de Donald Trump han suposat el trencament de l’ordre 

internacional de col·laboració i mercat global amb l’aplicació d’aranzels i el bel·licisme dialèctic. 

Creiem en un món més just i que treballi plegats els reptes globals que tenim per endavant. 

Davant d’aquesta visió del món més just, també trobem a Barcelona. El passat 9 d’abril l’alcalde 

Collboni va ser el primer alcalde en intervenir a un Consell Executiu de la UNESCO per a demanar 

als països membres l’activació de l’Aliança Global Antirracista. En la mateixa línia s’han fet les 

celebracions del 8 Abril com a dia del poble gitano, establint una sèrie d’actes i celebracions per 

tal de donar a conèixer l’arrelament i la convivència històrica entre les diverses comunitats a la 

ciutat de Barcelona. 

 

Habitatge 

Un dels reptes que te la nostra ciutat és l’accés a l’habitatge. Per això l’alcalde Collboni ha liderat 

una conferència de dotze capitals europees a Brusel·les: Majors for Housing demanant 

flexibilitzacions econòmiques per a la construcció d’habitatge social.  

A Barcelona, el Pla Viure ja ha resultat amb diverses mesures: 

1. A principis d’abril va tenir lloc l’acord pel cofinançament de la construcció de 1.151 habitatges 

protegits públics per part de l’Ajuntament de Barcelona i la Generalitat de Catalunya. 

• Un total de   1.151 habitatges  que es distribuiran en 19 promocions repartides en vuit 

districtes i 16 barris de la ciutat: 

 

En Sant Andreu, els tindrem a 

Carrer Víctor Colomer, 6-12: 69 habitatges 

Carrer Novelles: 80 habitatges 
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Carrer Arbeca: 108 habitatges 

Passeig de Santa Coloma, 20-24: 85 habitatges 

  

2. A més, el passat 24/3/25 es va lliurar les claus de 8 habitatges de lloguer assequibles de la 

promoció d’ habitatges al carrer Puerto Príncipe 

 

Sequera 

Hem de celebrar que  degut als últims episodis de pluges  s´ha pogut aixecar l’ alerta per sequera, 

això significa la reobertura progressiva de les fonts de la nostra ciutat i la retirada de les 

restriccions de litres per persona al dia establertes durant el període de sequera. Tot i així, cal 

tenir presents totes les precaucions per no malgastar aigua que estàvem aplicant durant la 

sequera, per tal de fer un ús sostenible i responsable dels recursos hídrics.  

 

Patis Escolars 

Continuem amb accions com l’ obertura dels patis escolars dintre del  programa municipal Patis 

Escolars Oberts, on al mateix temps que volem optimitzar l’ús dels centres escolars també 

potenciar l‘ús per part dels infants del barri oferint un espai segur i de proximitat. 

En el nostre barri hem obert durant el període de vacances de Setmana Santa en horari de matí 

els patis de la EBN de La Morera i  l’escola Pompeu Fabra. 

 

Pressupostos Participatius 

Estem en la segona edició dels Pressupostos Participatius amb un pressupost de 30 milions 

d’euros, dels quals 3,2 estan reservats  al Districte de Sant Andreu per dur a terme projectes que 

han sigut proposats i triats per les veïnes i veïns. 

El nostre districte  ha sigut el segon de Barcelona amb més  intervencions proposades,  un total 

de 82 propostes d’ aquestes, 12, han sigut proposades pels veïns i veïnes del barri de C-I. 

De aquestes  5 han passat  a la fase de concreció, fase en la que ens trobem ara, i que a 

continuació els promotors d’ aquestes ens les presentaran. 

En aquesta edició hem volgut posar en relleu la veu dels infants de la ciutat, i en tots els districtes 

hem fet sessions específiques on han pogut presentar les seves propostes, de  Sant Andreu  han 

passat  a la fase de concreció dues i una d’ elles és la proposada pels alumnes de l’escola Doctor 

Ferran i Clua.  
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El proper dia 12 de maig i fins el dia 17 tindrem oportunitat de votar les iniciatives proposades, 

ho podrem fer a través e la plataforma Decidim però per facilitar la participació de tots i totes 

posarem punts de votació presencial. 

Us animem a participar!  

Jardins Massana 

Un bon exemple de la passada edició dels Pressupostos va ser inaugurada el passat 12 d’abril: el 

Parc inclusiu de Jardins Massana. La remodelació d’ aquest parc  surt de la proposta realitzada 

per l’ Anna Mourelo en els pressupostos participatius del 2021. Agraïr la seva implicació en tot 

el procés i també la col·laboració en tot el projecte de l’Escola Especial Sants Innocents. 

La remodelació d’ aquest parc se suma a la intervenció en  25 espais infantils de la ciutat de 

Barcelona amb l’ objectiu de  garantir l’accés al joc de tots  els  infants amb discapacitat. 

En el parc podem trobar 5 àrees de jocs   que permeten les accions de  gronxar-se, lliscar, enfilar-

se, saltar i amagar-se, a part un sorral , un espai de joc lliure i de descans. 

Un dels elements són unes flors sonores que després d’ una valoració tècnica i amb l’ objectiu 

de minimitzar les molèsties als veïns i veïnes les retirarem del parc, estem estudiant l’ element 

que podrà substituir aquest joc. 

També comptarem amb uns agents de convivència per garantir el bon ús dels jocs i espais del 

parc durant un període de temps(pendent encara de determinar)    

  

Actualització estat de les obres 

 Passem a continuació a fer una  actualització de l’estat d’obres que tenim en aquest moments 

en el barri: 

            CARDENAL TEDESCHINI 

• L’ actuació consisteix en la reurbanització  d’ un àmbit de 5.000 metres quadrats amb  un 

pressupost de uns 2,09 milions d’ euros amb  l’ objectiu de millorar la seguretat, 

mobilitat i accessibilitat per a vianants , especialment en l’ entorn dels dos centres 

educatius,  i renovació dels serveis com millora en l’ enllumenat, rehabilitació del 

col·lector  de drenatge, nou mobiliari urbà 

• La data prevista de finalització es a mitjans d’ agost.       

• Actualment AGBAR també està executant l’ actualització de la xarxa 
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             CAN ROS 

• Amb aquesta actuació  millorem l’ accessibilitat prioritzant el pas dels vianants, creant 

una plataforma única que connecti amb la Plaça del Canòdrom. 

 

• Parlem d’ una superfície de 2.145 metres quadrats  i amb una inversió d’ 1,2 milions d’ 

euros.  

 

• L’ actuació consisteix en el soterrament de les instal·lacions elèctriques i retirar els pals 

de llum que hi havia en l’espai públic, millora de l’ enllumenat i millora de l’ arbrat i la 

vegetació.  

 

• Degut a un endarreriment en la subministració de material s’ ha endarrerit 1 mes la 

finalització de l’ obra, parlem de finals d’ abril /principis de juny. 

 

FRANCESC TARREGA (PMI) 

Aquesta actuació que forma part del Pla de Millora Integral consisteix en la construcció d’ un 

nou col·lector  entre el carrer de Campo Florido i Pinar del Rio amb l’ objectiu de garantir la 

millor gestió de les aigües residuals i pluvials. 

L’ import previst és de 922.848, 57                               

 

FUTURES ACTUACIONS PLA MANTENIMENT INTEGRAL 

Dintre del que anomenen Pla Endreça, tenim el Pla de Manteniment Integral, pla que té com 

objectiu la renovació o conservació de l’ espai públic amb una dotació de 31.283.560 euros per 

el districte de sant Andreu i de 6.685.000 al barri de Congrés-Indians. 

Per poder veure les actuacions previstes al nostre districte s´ha creat un mapa d’actuacions de 

manteniment del Districte que el podeu trobar en la WEB del Districte. 

 Al Congrés-indians algunes de les actuacions previstes per aquest 2025 son: 

• C.  Acàcies (entre C. Alexandre Galí i c. Garcilaso) per soterrar el cablejat elèctric i retirar 

els pals amb el que millorem l’ accessibilitat  a l’ espai públic. Aquesta actuació també 

es farà en el Passatge Salvador Riera (Ordi i Acàcies) 

 

• C. Prat d'en Roquer i C. De Ramón Albó (entre Pg Maragall i Alexandre Galí) amb la 

renovació de la calçada  

 

• C. Campo Florido, es farà la renovació del paviment de vorera 

 

• Pas de sant Tarcisi, amb  la  instal·lació d’ un nou ascensor i escales de formigó. 
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• Jardins de Jaume Ferran i Clua, amb la millora de la xarxa de reg i paviments 

 

• En la cruïlla de C/Garcilaso amb Manigua tenim previst el canvi de semàfors igual que al 

carrer l’ Espiga amb Felip II 

 

• A part d’ aquestes actuacions també tenim previst la renovació de la pintura dels 

entorns escolars 

 

• També tenim previst la renovació del paviment de la pintura dels entorns escolars 

 

LA MERIDIANA 

Per explicar el procés d’ aquesta fase de renovació del tram de  La Meridiana que va  des de Felip 

II fins Fabra i Puig, hem fet diverses reunions monogràfiques  amb el veïnat, reunions que anirem 

replicant per explicar l’ avanç de les obres i recollir les inquietuds dels veïns i veïnes. 

Tal com estava previst aquesta meitat del mes d’ abril han començat  els treballs preliminars  que 

s’ allargaran fins finals de mes, consisteixen en la  reconfiguració de la mobilitat de tot l’àmbit 

i  reubicació de les parades de bus urbans i interurbans 

Les obres tenen una duració prevista de 18 mesos amb una inversió de 26 milions  d’euros. Amb 

les actuacions fetes fins ara, en el tram des de Plaça de les Glòries fins Felip II) s´ha  reduït  el 

trànsit en uns 19.400 vehicles diaris amb la conseqüent millora de qualitat de vida dels veïns i 

veïnes. 

Paral·lelament han començat les obres del carril bici provisional al carrer Concepció Arenal amb 

una previsió de durada de dos mesos i mig. 

 

Actuacions de mobilitat 

LLISTA DE L’OPTIMITZACIÓ DE PLACES D’APARCAMENT DEL CONGRÉS 

MESURES ESTRUCTURALS 

1- Modificacions a carrers locals (Riera d'Horta, Espiga, Tedeschini, etc.) per optimitzar el 

cordó de serveis 

2- Nou cordó de serveis a Velia (pendent d'aprovació per Nou Barris) 

MESURES PROVISIONALS 

3- Canvi de zona blava a verda a Felip II 

4- Solapament provisional de l'àrea 26 a la zona Porta 

El solapament no implica la creació de noves places per a la zona 26, però facilitarà 

l'aparcament als residents de la zona 26, ja que alguns buscaran aparcament a la zona 
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de Porta, que està menys tensionada. Això alliberarà la zona més propera a Escòcia-

Riera d’Horta, facilitant l'aparcament als residents de l'entorn de Tedeschini-Can Ros. 

 

 

ACTUACIONS PARC I JARDINS 

Les actuacions previstes durant aquest segon trimestre per part del departament de Parcs  i 

Jardins tenim: 

Dintre de millora d’espais: 

• Recuperació de mitjanes de les voreres a Felip II (de Sant Pasqual Bailón a Pas Sant 

Tarsici) amb actuacions de plantació, desherbat i reparació del sistema de reg per 

degoteig. 

 

• Plaça Congrés Eucarístic, canvi de la tipologia de flors a grup mixt de vivaces i perennes, 

plantes resistents. 

Gestió d’escocells: 

• Concepción Arenal (entre Riera d’Horta i Olesa) i Pl. Cardenal Cicognani 

Plantació d’ arbres: 

• Felip II als números 164,185 i 195 amb casuarina cunninghamiana, pi australià 

• Ramón  Albó als números 5, 11, 15, 46, 64 es plantarà  Grevillea robusta 

Poda en el Primer trimestre 

• Carrer Cep, 34 

• Cienfuegos, 69 

• Felip Bertran i Guell, 17 

• Jardins Ferran i Clua  

• Carrer Jordi de Sant Jordi, 23 

Poda en segon trimestre: 

• Can Ros 51 

• Cienfuegos 69 

• Ferran Bertran i Guell 17 

PROPOSTA DE CANVI DE NOM DE COTXERES BORBÓ 

Arrel de la demanda veïnal al passat Consell de Barri, es va procedir a comunicar-ho al Districte 

de Nou Barris per al seu inici de tramitació.  
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CANODROM  

• El passat mes de juny del 24 vam poder gaudir de la  nova plaça del Canòdrom però la 

plantació del verd va quedar aturada per l’ emergència per sequera. 

 

• Aquest novembre  vam començar a replantar el verd, parlem d’una superfície  d’ uns 

2,245,5 metres, l’actuació ha consistit en incrementat i millorat l’arbrat amb praderies i 

plantes aromàtiques que generin més superfícies d’ ombra. 

 

• Som conscients que tindrem espais on farà falta l’increment d’ ombra i per aquest motiu 

dintre del Pla d’ Ombres de l’ Ajuntament  s´ha inclòs el parc del Canòdrom, s’ha 

encarregat a l’ equip redactor del projecte i la proposta es la instal·lació d’ un tendal 

sobre l’àrea infantil. 

 

• Està previst que estiguin instal·lats l’estiu del 26  

VILLA CLARA 

Una de les propostes presentades en els Pressupostos participatius va ser  la remodelació dels 

Jardins de Villa Clara, paral·lelament dintre del Pla de Millora Integral teníem previst actuacions 

de millora d’aquest espai, actuacions que abasten  millores en l’ àmbit de paviment, jardineria, 

reg i mobiliari urbà. 

Durant el mes de març tenim previst la redacció del projecte i finalitzar l’obra a finals d’aquest 

any, per fer la redacció del projecte hem considerat totes les propostes realitzades  pels veïns 

igual que els suggeriments realitzats per part de la GU, en el moment que tinguem el projecte 

us farem retorn als veïns i veïnes.           

CAP CONGRÉS-INDIANS 

Aquest març l’ equip redactor ha presentat l’ avantprojecte, avantprojecte que vam compartir 

amb l’ AVV, al mateix temps hem treballat conjuntament amb l’ AVV i les diferents entitats del 

barri per l’espai de magatzem que finalment ocuparà una part de la planta baixa de 

l’equipament. 

Estem fent l’estudi per fer el trasllat de les pistes de petanca a l’espai que ocupa el tennis 

Meridiana. 

Les obres del nou Cap del Congres-Indians no esta previst que s’iniciïn fins el tercer trimestre del 

2026 amb un final d’obra previst pel primer trimestre del 2028. 

Quan tinguem el projecte definitiu us farem retorn en una sessió. 

CAMPANYA ALIMENTACIO ÀNECS   

Durant el mes de març i finals d’ agost, s’ iniciarà una campanya informativa amb l’objectiu de 

sensibilitzar als veïns sobre les conseqüències d’ alimentar els ànecs silvestres de la ciutat 
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Un dels punts itinerants de la campanya el tindrem en la Plaça del Congrés, que com tots sabeu, 

l’ any passat va convertir-se en un refugi per aquest animals. 

Alimentar els ànecs silvestres no només els posa en perill, sinó que altera el seu comportament 

natural, redueix el seu instint de supervivència i afecta negativament a la seva salut per una 

alimentació no adequada.  

Parcs i Jardins habilita aquelles fonts que reuneixin les condicions òptimes per mantenir la 

supervivència de les aus, instal·lant rampes per què puguin entrar i sortir de la placa d’ aigua 

però sense alterar el seu comportament natural. 

INFORMACIÓ TALLER DE CAP GROSSOS 

Amb l’ objectiu de potenciar la identitat del barri i promoure la cultura popular  la AAVV Congrés 

Indians, Associació de FM Indians, Comissió de Festa Major Congrés i Grup de cosidores del Casal 

de barri junt amb el Centre de cultura popular de Sant Andreu i amb el suport del Districte, han 

organitzat un taller per crear dos capgrossos amb la participació del veïnat. 

A partir d'un taller que permeti la creació de dos capgrossos (Congrés e Indians) amb la 

participació  del veïnat, les entitats han iniciat un procés participatiu per recollir les propostes 

pels capgrossos, el taller es farà durant el mes de maig al Casal del barri, 

Us animem a participar tant en la confecció com a formar una colla! 

 

2. Presentació dels projectes participatius ( 3,2 milions d’euros ) 
 

2.1.- Proposta de l’escola i AFA Ferran i Clua 

- proposta d’arranjaments a la pista : 

 - dutxes amb separadors 

  - cortina per poder separar la pista i aprofitar-la millor 

- posar / arranjar l’aire acondicionat 

- proposta d’arranjaments al pati 

- tenir un refugi climàtic per a tothom 

- arbrat ( mort o amb problemes ) 

- sauló que no drena 

- possible entrada directa a la pista 

 - aspersors 

- jocs adaptats 
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2.2.- proposta associació esportiva Arrels 

- tenir una instal·lació esportiva en condicions 

- demanen un pavelló poliesportiu 

- 3 pistes separables , pel seu aprofitament 

2.3.- Proposta AAVV Congrés-Indians 

- renovació de les zones enjardinades de Felip II 

2.4.- Proposta conjunta AAVV i altres entitats del barri 

- remodelació dels jardins de Vila Clara 

- possibilitat de posar una kalistènia 

 

4. Precs i preguntes 
 
 

Preguntes/Comentaris del veïnat o entitats Respostes Regidoria i equip tècnic 

JARDINS MASSANA  

Es demana treure les flors Regidora: es trauran dijous 

Llit elàstic fa soroll Es mirarà 

Parterres Cardenal Tedeschini 74 no hi ha 
flors 

El procés d’enjardinament va de dalt a baix, 
encara no ha arribat 

Hi ha rates als parterres Es passa a desratització 

Arbres malalts, amb fulla groga (alzines) Es passa a Parcs i Jardins 

Possibilitat de tancament integral de 12 a 7 De moment no es considera. Sí una actuació 
més intensiva de la GU 

Bancs vells no s’han tocat L’actuació als jrdins també va ser una 
actuació per petició popular, i arribava on 
arribava, segons pressupost 

Altres elements no s’han tocat idem 

Il·luminació groga no suficient  

S’han tret papereres Es revisarà 

S’han tret bancs Es revisarà 

altres  

Tema gossos.  A Jardins Vèlia ara hi ha molts Els gossos han d’anar a pl Canòdrom 
Es farà Zuc a  pl Congrés 

Voreres de Cardenal Tedeschini en mal estat La idea és acabar arreglant tot el carrer 

Manca d’aparcament al barri. Carril bici 
paral·lel a Meridiana 

El carril bici substituirà provisionalment 
durant les obres. 
Es treballa traslladar tensió d’aparcament 
cap a Can Dragó 

Contenidor cardenal Tedeschini sud, brut  

Control de zones per discapacitats Es revisarà la situació de les places de 
mobilitat reduïda 

Incivisme al Canòdrom : gossos deslligats, 
botellon, soroll arreu 

Es passarà nota a Guàrdia Urbana 
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Canvi de direcció carrer Can Ros  

Estat general de Jardins Vèlia  

Caiguda d’un plataner. Parcs i Jardins encara 
no ha contestat res. No facilita la comunicació 

Es demanarà a Parcs i Jardins com està la 
situació 

Es demana per l’infrahabitatge de molts 
locals comercials 

S’ha actuat i s’ha precintat en casos flagrants. 
L’habitatge junt amb local comercial és lícit, 
està permès 

 
 
 

Sense més assumptes que tractar, la sessió finalitza quan són les 20:25 h. 


